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  الدراسةملخص 
  عنوان البحث

على  الأداء في الأسوياء والأطفالالذين يعانون صعوبات تعلم الرياضيات  الأطفالدراسة للفروق بين "
   "الاجتماعية  / بعض المتغيرات الانفعالية 

  
  -:تهدف الدراسة الحالية إلى 

سوياء في التعرف على الفروق بين الأطفال ذوى صعوبات تعلم الرياضيات والأطفال الأ -١
 .الأداء على مقياس بيرز هاريس لقياس مفهوم الذات

التعرف على الفروق بين الأطفال ذوى صعوبات تعلم الرياضيات والأطفال الأسوياء في  -٢
 .الأداء على قائمة كاسيل لملاحظة سلوك الطفل في ضوء تقدير المدرس 

 . ت الرياضــيات التعرف على الفروق بين الذكور والإناث في الأداء على اختبارا -٣

لاقة بـين متغيـرات   ــوقد استخدمت الدراسة الحالية المنهج الوصفي، حيث تم تحديد الع     
ومتغيـرات الأداء علـى   ) اثـــالذكور والإن(والجنس ) صعوبات تعلم الرياضيات (صعوبة 

 ـويتم استخدام التصميم الخاص بالقطاعات المستع. الاجتماعية-الجوانب الانفعالية رضة ــــ
 ـفي المجموعتين مح ةث التجانس بين القطاعات المستعرضاحدإيتم  هالمتجانسة ، وفي ل ــــ

 ـالدراسة على أساس التماثل بينهما في عدد من المتغيرات الدخيلة مثل المستوى الاقتص ادي ــ
وصـعوبات الـتعلم   ) الكلى-ليــالعم-اللفظي(الاجتماعي والعمر والمستوى المرحلي والذكاء 

  .والجنس الأخرى،

  -:وتكونت عينة الدراسة من مجموعتين هما

مجموعة الأطفال ذوى العجز الرياضي النمائي أو صعوبات تعلم الرياضيات : المجموعة الأولى
  .في المدارس الحكومية) ٣٦=ن(في الصفين الرابع والخامس الابتدائي

= ن(خـامس الابتـدائي   مجموعة الأطفال الأسوياء في الصفين الرابع وال ـ: المجموعة الثانية
  .في المدارس الحكومية التابعة لوزارة التربية والتعليم) ٤٠



 ٢

  :وأسفرت نتائج الدراسة عن

عدم وجود فروق دالة بين الأطفال الذكور والإناث ذوى صعوبات تعلم الرياضيات في  -١
  .الأداء على الاختبارات التشخيصية للعجز الرياضي النمائي

ل ذوى العجز الرياضي النمائي ونظرائهم الأسوياء في وجود فروق دالة بين الأطفا -٢
فروق دالة  دفي حين لا توج. الأداء على مقياس التوافق النفسي وفقا لتقديرات المدرسين

مفهوم (بين الأطفال في المجموعتين في الأداء على مقياس بيرزهاريس لمفهوم الذات  
  ).  مفهوم الذات الاجتماعي -الذات الأكاديمي



 ٣

Abstract 
Title of the STUDY 

"The differences between the children suffering from developmental dyscalculia and 
normal children with regard to some emotional and social variable". 
The study tried to achieve the following objectives:  

1- Recognizing differences between male children with developmental dyscalculia and their 
female peers with developmental dyscalculia in performing diagnostic tests of 
developmental dyscalculia.  

2- Recognizing differences between children with developmental dyscalculia and their 
normal peers regarding the performance of self-concept (academic self-concept, social  
self-concept) and performing the test of psychological adjustment according to evaluation 
of teachers.  
This study has used the descriptive method as it identified the relationship between the 

variables of difficulty of sciences (developmental dyscalculia or difficulties in learning 
mathematics) and gender (male and female) on the one hand and variables of performing r 
emotional and social aspects. The design of consistent cross-sections has been used. It creates 
consistency among the cross-sections in both groups under study on the basis of their similarity in 
some interfering variable such as the socio-economic standard age, stage level intelligence (verbal, 
performance, full) other difficulties in learning and gender.  
 
 
The sample of study consists of two groups. 

First group: children with developmental dyscalculia or difficulties in learning 
mathematics in the fourth and fifth primary – school grades (N=36) at governmental schools. 

Second group: Normal children in the fourth and fifth primary – school grades (N=40) at 
governmental schools of the ministry of education.  
Findings have revealed the following:  

1. There are no significant difference among male and female children who dace difficulties 
in learning mathematics in performing diagnostic tests of developmental dyscalculia.  

2. There are significant differences between children are significant differences between 
children with developmental dyscalculia and their normal peers in performing the 
measurement of psychological adjacent according to evaluations of teachers and no 
significant differences between the children of both groups on peers Harris scale for self- 
concept (academic – social) 
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